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مخالفت مجلس
 با افزایش قیمت حامل  های انرژی

عضو کمیس��یون انرژی مجلس گفت: هر 
زم��ان که قیمت حامل های انرژی افزایش پیدا 
می کند، قیمت کالاها به  صورت چش��مگیری 
افزای��ش می یابد. علی گلمرادی در گفت وگو با 
خان��ه ملت، درباره افزایش قیمت س��وخت در 
آینده، اظهار داشت: در برنامه ششم توسعه برای 
اینکه افزایش قیمت س��وخت را داشته باشیم 
برنامه  وجود دارد اما ش��رایط موجود کشور به 
گونه ای اس��ت که کشش افزایش قیمت وجود 
ندارد و مردم بشدت تحت فشار هستند. عضو 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه شرایط اقتصادی به گونه ای است که سبد 
زندگی مردم توان پذیرش هزینه های مضاعف 
را ن��دارد، گفت: بخوب��ی می دانیم هر زمان که 
حامل ه��ای انرژی افزایش پیدا می کند، قیمت 
کالاها به صورت چشمگیری افزایش می یابد و 
رفتار منصفانه ای در این افزایش قیمت ها وجود 
ندارد. وی با اش��اره به اینکه نمی توانیم ریسک 
کنیم و با افزایش قیمت س��وخت و حامل  های 
انرژی موافق باشیم، ادامه داد: تمام نمایندگان 
در کمیس��یون انرژی مجلس شورای اسلامی 
نی��ز این نظر را دارن��د و دیگر نمایندگان نیز با 
این افزایش قیمت مخالفت دارند. وی با تاکید 
ب��ر اینکه دولت باید این موضوعات را زمانی در 
دس��تورکار قرار دهد که بس��تر و شرایط آماده 
باشد، خاطرنشان کرد: شرایط موجود مناسب 
برای افزایش قیمت س��وخت نیست و با وجود 
مخالف��ت نمایندگان و فراهم نبودن ش��رایط، 
دول��ت بای��د در این باره تجدیدنظ��ر کند. این 
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی درباره 
پیشنهاد وزیر راه وشهرسازی برای افزایش قیمت 
سوخت به منظور ارتقای امنیت جاده ها، اظهار 
داش��ت: این موضوع بر اساس استدلال علمی 
و کارشناسی درست اس��ت اما زمانی  که همه 
جوانب و مولفه های مربوط را در نظر می گیریم، 
جایی ب��رای عملی کردن آن وجود ندارد. عضو 
کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اسلامی با 
تاکید بر اینک��ه این اق��دام در اقتصاد موفق و 
ش��رایط خوب مردم یک راهکار بسیار مناسب 
است، خاطرنشان کرد: متاسفانه شرایط خاص 
موجود در کشور اجازه اجرای اینگونه ایده ها را 

نمی دهد. 

مهرماه سال آینده گاز به زابل می رسد

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اعلام خبر 
رس��یدن گاز به شهر زابل در پاییز سال آینده، 
عملیات اجرایی گازرس��انی به نیروگاه چابهار 
از طریق CNG از ش��هر ایرانشهر را با حضور 
مسؤولان این پروژه آغاز کرد. به گزارش تسنیم، 
حمیدرضا عراقی در مراسم آغاز عملیات اجرایی 
گازرسانی به نیروگاه چابهار گفت: از اسفندماه 
سال 95 تاکنون با اجرای 300 کیلومتر شبکه، 
ظرفیت پذیرش ابتدایی 10 هزار مش��ترک در 
ش��هر زاهدان ایجاد و 4500 انشعاب نیز نصب 
ش��د و 4 هزار مشترک نیز در حال استفاده از 
گاز طبیعی هس��تند، این در حالی اس��ت که 
32 روستای شهر زاهدان نیز در برنامه اجرای 
شبکه گذاری قرار دارند. مدیرعامل شرکت ملی 
گاز ایران افزود: هم اکنون خط انتقال ایرانشهر 
به چابهار و منطقه مکران با جذب س��رمایه ای 
بیش از 2 هزار میلیارد تومان در حال اجراست 
و طراحی خط انتقال زابل و خاش نیز در حال 
پایان بوده و اواخر امس��ال یا اوایل سال آینده 
عملیات اجرای��ی آن آغاز خواهد ش��د. وی با 
اش��اره به کاه��ش و صرفه جویی بی��ش از 20 
میلیون لیتر فرآورده در ش��هرهای ایرانشهر و 
زاهدان پس از گازرسانی، تصریح کرد: 40 واحد 
نیروگاهی زاهدان و نیروگاه بخار ایرانشهر از گاز 

استفاده می کنند.

»اولیا« رئیس سازمان ملی بهره وری شد
رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور در 
حکمی علی اکبر اولیا را به عنوان رئیس سازمان 
ملی بهره وری منصوب کرد. اولیا پیش تر معاون 
سرمایه انسانی سازمان اداری و استخدامی بود 
که از این پس در سازمان ملی بهره وری فعالیت 
خواهد کرد. همچنی��ن رویا طباطبایی یزدی، 
رئیس س��ابق س��ازمان ملی بهره وری با حکم 
انصاری، مشاور رئیس سازمان در امور اقتصادی 

و بهره وری شد.

 سقوط شاخص بورس 
به کانال ۹۰ هزار واحد

شاخص بورس در جریان معاملات دیروز 
بازار س��رمایه با افت 344 روبه رو ش��د و به 
ارتفاع 90 هزار واحد عقبگرد کرد. به گزارش 
تس��نیم، در جریان دادوستدهای دیروز بازار 
سرمایه تعداد 1283میلیون سهم و حق تقدم 
به  ارزش 197میلیارد تومان در 70هزار نوبت 
مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص بورس با 
افت 344 واحدی در ارتفاع 90 هزار و 951 
واحد ق��رار گرفت. ش��اخص های اصلی بازار 
سرمایه هم روزی منفی را پشت سر گذاشت 
به طوری که شاخص قیمت )وزنی- ارزشی( 
110 واح��د، کل )هم��وزن( 8 واحد، قیمت 
)هموزن( 6 واحد، آزاد ش��ناور 343 واحد و 
ش��اخص بازار اول 446 واحد افت و شاخص 
ب��ازار دوم 333 واحد رش��د کرد. بر اس��اس 
ای��ن گزارش، در بازارهای فرابورس ایران هم 
ب��ا معامله 219 میلیون ورق��ه به ارزش 231 
میلی��ارد تومان در 39 ه��زار نوبت، آیفکس 
2/7 واحد افت کرد و در ارتفاع 1020 واحد 

قرار گرفت.

پیش بینی دلار  بالای 3 هزار تومان 
و نفت 5۰ دلاری در بودجه

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجل��س پیش بینی کرد قیم��ت ارز در بودجه 
س��ال آین��ده بی��ش از 3 هزار توم��ان تعیین 
شود. حس��ینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو 
با خانه ملت، با اش��اره ب��ه تأثیر قیمت نفت و 
ف��روش آن بر بودجه ه��ای س��الانه، بویژه در 
لایحه بودجه س��ال 97، اظهار داش��ت: قیمت 
و می��زان تولید نفت و همین ط��ور نرخ ارز در 
بودجه س��الانه کش��ور یک عدد فرضی است 
اما متأس��فانه به واقعیت نزدیک نیست. وی با 
ابراز تأس��ف از اینکه آمار و اطلاعات درس��تی 
در دس��ت نیس��ت تا بتوان عدد و رقم مربوط 
به نفت، ارز و س��ایر درآمدها را به  معنی واقعی 
کلمه در بودجه س��الانه کشور پیش بینی کرد، 
تصریح ک��رد: آمار و اطلاع��ات صحیح مبنای 
تصمیم گیری درست در هر جامعه ای است که 
در تنظیم لایحه بودجه سال 97 باید از سوی 
دس��تگاه های مربوط مورد توج��ه جدی قرار 
گیرد. حاجی دلیگانی تک نرخی ش��دن ارز در 
لایحه بودجه سال آینده را یکی از اولویت های 
مهم در تدوین لایحه بودجه دانست و تصریح 
کرد: با وجود شعارهایی که از سوی دولت ها در 
دوره های مختلف برای تک نرخی شدن ارز در 
بودجه های سالانه داده می شود، متأسفانه هیچ 
اقدام عملی در این زمینه صورت نگرفته است. 
وی پیش بینی کرد با توجه به ش��رایط موجود 
اقتصاد کش��ور، نرخ دلار در بودجه سال آینده 
بیش از 3 هزار تومان و قیمت هر بش��که نفت 
نیز بین 50 تا 55 دلار در هر بشکه تعیین شود.

افزایش ۲۱ درصدی تولید خودروی 
سواری 

وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت با اش��اره به 
افزایش 21 درصدی تولید خودروی سواری در 7 
ماه امسال نسبت به سال 95 گفت: حرکت صنعت 
در س��اخت و تولید خودروی س��بک، سنگین و 
تخصصی با تلاش صنعتگران این عرصه با شتاب 
بیش��تری تداوم می یابد. محمد ش��ریعتمداری 
اظهار کرد: در 7 ماه اول س��ال تولید اتوبوس، ون 
و مینی بوس نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
83 درصد افزایش داشته است و تولید کامیون و 
کشنده در این بازه زمانی 18 درصد افزایش پیدا 
ک��رد. وی با اعلام افزای��ش 123 درصدی تولید 
کمباین در 7 ماه نخس��ت س��ال نسبت به سال 
95 گفت: در زمینه تولی��د تراکتور نیز در 7 ماه 
ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با افزایش 24 درصدی روبه رو بودیم که تمام این 
موارد نش��انه حرکت صنعت در س��اخت و تولید 
خودروی س��بک، سنگین و تخصصی است. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: این حرکت 
به فضل خدا و تلاش صنعتگران کش��ور با شتاب 

بیشتر و عمق ساخت داخل بیشتر ادامه می یابد.

سوخت

3اقتصاد

گروه اقتصادی: ولی الله سیف وقتی بامداد دیروز در 
یک برنامه تلویزیونی آمار قراردادهای بین المللی بانکی 
را ارائ��ه می داد بهتر از هر کس دیگری می دانس��ت 
فراتر از آمارهای کاغذی، مش��کلات بانکی کش��ور 
همچنان پابرجاست و ایرانیان در جهان نمی توانند 
مانن��د س��ایرین از خدمات بانک��ی بانک های دیگر 
اس��تفاده کنند.  به گزارش »وطن امروز«، مسؤولان 
بانک مرکزی همواره از گش��ایش های بانکی و آغاز 
روابط بانکی بعد از برجام س��خن گفته اند اما عملا 
مشکلات بانکی افزایش پیدا کرده و حساب ایرانیان 
در برخی کش��ورها با مشکلات عدیده مواجه است. 
حس��اب  ایرانیان در چین و محدودیت یک بانک در 
امارات تنها موارد محدودیت های شدید بانکی نیست. 
تاجران بیش از هر کس دیگر می دانند مشکل انتقال 
پول و دریافت خدمات بانکی بین المللی هنوز گریبان 
ایرانی ه��ا را ره��ا نکرده و به ج��رأت می توان گفت 
عایدی ایران از برجام در حوزه بانکی همان »تقریبا 
هیچ« است که سیف 2 سال پیش در آمریکا گفته 
بود. به گزارش »وطن امروز«، نایب رئیس کمیسیون 
س��رمایه گذاری اتاق تهران با اشاره به اجرای قانون 
کاتسا که تحریم های جدید ایران را دنبال می کند، 
از مسدود کردن حساب بانکی ایرانیان غیرمقیم در 
شارجه، ترکیه و انگلیس خبر داد. تحریم های جدید 
اقتصاد ایران تحت لوای »کاتس��ا«، به نظر می رسد 
چراغ خاموش نظام بانکی ایران را نشانه گرفته است. 
این بار هم آمریکایی ها قصد دارند روی نقطه حساس 
اقتصاد ایران یعنی نظام بانکی دست بگذارند البته با 
روش ها و شیوه های جدید، چرا که در تحریم قبلی، 
نظام بانکی به هر حال توانس��ت خ��ود را اداره کند، 
اگر چه پرهزینه بود. اکنون بس��یاری از کارشناسان 
از کاتس��ا، به عنوان تحریم خاموش نظام بانکی یاد 
می کنند.  سیدحسین سلیمی، نایب رئیس کمیسیون 
سرمایه گذاری اتاق بازرگانی، صنایع و معادن تهران 
هم به این نکته اذعان دارد که کاتسا قطعا در اقتصاد 
ایران بی اثر نیست اما این نکته را هم گوشزد می کند 
ک��ه بانک مرک��زی باید هر چه س��ریع تر برای این 
موض��وع، گام های زیرس��اختی و مدیریتی بردارد و 
زمینه را برای مقابله و انجام اقدامات پادزهری فراهم 
کند.  سلیمی در پاسخ به این سوال که تحلیل شما 
از تبعات کاتسا در نظام بانکی چیست؟ به مهر گفت: 
کاتس��ا به طور قطع، در اقتصاد ایران بی اثر نیس��ت 
بویژه اینکه کش��ور در حال حرکت به سمت حضور 
در بازارهای بین المللی اس��ت و تلاش می ش��ود با 
هر الگوی سختی، ارتباطات بین المللی با دنیا برای 
انتقال دانش و تکنولوژی گس��ترش یابد؛ اما اکنون 
موضوع کاتسا مطرح شده و حالت سردی در بسیاری 
از قراردادهای ایران با دنیا به وجود آمده اس��ت، چرا 
که کشورهای دنیا و شرکت های بزرگ بین المللی بر 

این باورند که اگر همکاری و سرمایه گذاری خود در 
اقتصاد ایران را افزایش دهند، باز هم ممکن اس��ت 
تحریم ه��ا، آن را آس��یب پذیر کند و آنه��ا مواجه با 
تحریم ش��وند. وی افزود: من فکر می کنم راهی جز 
این نداریم که با دنیا وارد تعامل شده و تلاش کنیم تا 
این قانون اجرایی نشود و حداکثر استفاده و همکاری  
لازم را با دنیا داش��ته باشیم. البته تفکرات ترامپ به 
ط��ور قطع، اثراتی بر این روابط دارد ولی همواره که 
ترامپ رئیس جمهور آمریکا نیست بویژه اینکه اکنون 
اروپا هم مقابل وی ایستاده و هنوز قبول نکرده برجام 
را لغو کند. نکته حائز اهمیت آن است که آمریکا در 
قالب کاتس��ا، هر مجموعه یا شرکتی را که با ایران 
کار کن��د، دچار مش��کل خواهد ک��رد. نایب رئیس 
کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی تهران درباره 
اینکه آیا از زمان آغاز اعمال کاتسا تاثیری در روابط 

بانکی مشاهده ش��ده، گفت: طی روزهای گذشته، 
کش��ورهایی همچون ترکی��ه و انگلی��س و امارت 
ش��ارجه هم به ایرانی ها اعلام کرده اند حساب های 
افراد غیرمقیم را مسدود خواهند کرد. تصور بر این 
بود که تحریم ها تمام شده ولی دوباره یک تصمیم 
جدی��دی را اضافه می کنند، اگ��ر چه فکر می کنم 
حلقه تحریم ها تنگ تر می شود، چرا که شرکت های 
خارجی اگر قرار باشد به خاطر قرارداد با ایران 500، 
600 میلیارد دلار جریمه شوند، دیگر برای شان کار 
با ایران صرفه نخواهد داشت. تمام اینها در شرایطی 
است که متاسفانه تحریم ها، بر اقتصاد ایران و نظام 
بانکی بسیار اثرگذار بود و در تمام آن دوران 12 سال 
سیس��تم بانکی ما به خواب زمستانی فرو رفته بود 
اما اکنون دنیا می خواهد همین نظام بانکی، قوانینی 
همچون ضدپولشویی و قواعد FATF را پیاده سازی 

کن��د، در حالی که اجرای هر یک از آنها یک س��ال 
زمان می برد و کار ساده ای نیست، پس اگر قرار باشد 
اکنون دوباره تحریم ها اجرایی شود، اوضاع بسیار بد 
خواهد شد. وی درباره اقداماتی که باید بانک مرکزی 
انجام دهد، گفت:  یکی از کارهایی که بانک مرکزی 
می تواند انجام دهد، آن اس��ت که در قالب مذاکره با 
کشورهایی که طرف قرارداد در تجارت ایران هستند، 
موضوع تبادلات مالی با ارزهای محلی را در دستور 
کار قرار دهد، بویژه درباره کشورهایی همچون هند، 
ترکی��ه، کره و چین اگر قبول کنند که معاملات به 
پول محلی باشد، بس��یاری از این آسیب ها کاهش 
می یابد. البته بانک مرکزی این مذاکرات را ش��روع 
کرده و توافق شده با چین و ترکیه که حجم بالایی 
از تجارت ای��ران را به خود اختصاص می دهند، این 

کار پیش رود. 

مسدود شدن حساب ایرانی ها در ترکیه، انگلیس و شارجه

حلقه تحریم های بانکی تنگ تر شد
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گاز

نایب رئیس ات��اق بازرگانی ایران انتصاب
با بیان اینکه مثبت کردن تراز با 
محدودیت واردات کار مناس��بی نیست و باید این 
تراز با صادرات مثبت ش��ود، گفت: سیاس��ت های 
دولت در حمایت از تولید راهگش��ا نیس��ت و باید 
شرایطی ایجاد شود که تولید در کشور در اولویت 
قرار داشته باشد. حسین سلاح ورزی در گفت وگو با 
میزان، در پاسخ به این سوال که دلیل کسری تراز 
تجاری کشور به چه دلیل است، اظهار کرد: بخش از 
منفی شدن تراز تجاری به این دلیل است که میزان 
صادرات ما کاهش پیدا کرده است و آن هم به این 
خاطر که عوامل مختلف شرایط رقابت پذیر بودن 

کالا ه��ا و خدماتی که در بازار های هدف داش��تیم 
کاهش پیدا کرده است. نایب رئیس اتاق ایران افزود: 
به دلیل بالا بودن قیمت تمام شده و مشکلاتی که 
تولیدکنندگان ما داشتند نتوانستند در بازار هایی که 
در گذش��ته حضور داشتند حضور پیدا کنند. وی 
ادام��ه داد: به رغم اینکه ی��ک درصد جمعیت دنیا 
را داریم اما س��هم ما از صادرات جهان با احتساب 
صادرات نفتی 0/34 درصد و بدون احتساب صادرات 

نفتی 0/24 درصد است، معادل یک چهارم درصد 
که رقمی بسیار کم است. سلاح ورزی تصریح کرد: 
دلیل اصلی اینکه سهم ما در صادرات بسیار پایین 
است، رقابتی نبودن کالا ها و خدمات است که قابل 
رقابت با سایر کشور ها نیست. نایب رئیس اتاق ایران 
گفت: بخش��ی از این موارد را می توان به دانش کم 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان مانند نداشتن دانش 
بازاریابی یا عدم بسته بندی مناسب و کیفیت پایین 

مرتبط دانست اما بخش عمده آن به شرایط فضای 
کسب و کار در کشور بازمی گردد. سلاح ورزی ادامه 
داد: واقعی نبودن قیمت ارز موجب ش��ده صادرات 
ب��رای صادرکنندگان به صرفه نباش��د، همچنین 
فضای کسب وکار فضای نامساعدی است، مجوز ها 
و مقررات دس��ت و پاگیر هزاران مش��کل را پیش 
روی تولید کنندگان و صادرکنندگان قرار می دهد. 
س��لاح ورزی اظهار کرد: ممنوعیت واردات در دراز 
مدت جواب نمی ده��د و اینکه بخواهیم کالا های 
تولیدی را در شرایط گلخانه ای رشد دهیم راه حل 
بلندمدتی نیست، باید شرایطی به وجود بیاوریم که 

محصولات صادرات محور تولید کنیم.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران عنوان کرد

راهگشا نبودن سیاست های دولت در حمایت از تولید
تولید

اعلام آمار رشد اقتصادی چندان قابل اعتنا نیستعمر مفید ساختمان در ایران 20 و در جهان ۸0 سال است
مدیرعام��ل مؤسس��ه تحقیق و 
توس��عه خانه عمران با تأکید بر 
اینکه وزارت راه وشهرس��ازی در بالا بردن کیفیت 
ساخت و ساز موفق عمل نکرده است، گفت: عمر 
مفید س��اختمان ها در ایران پایین اس��ت و برای 
مقابله با زلزله باید کیفیت ساخت افزایش یابد. به 
گزارش فارس، حمید ادیبی در نشست راهبردهای 
دانش محور و عملیاتی ایمن س��ازی ساختمان ها 
براب��ر زلزله، گفت: فاصل��ه ما با اس��تانداردهای 
جهانی از لحاظ کیفیت ساخت و ساز زیاد است، 
پس بنابراین باید ی��ک تصمیم جمعی برای بالا 
بردن کیفیت ساخت وس��از در کشور که کشوری 
زلزله خیز است، گرفته شود. وی با تأکید بر اینکه 
8 راهبرد طراحی شده در مؤسسه تحقیق و توسعه 
می تواند ما را به استانداردهای جهانی در ساخت 
و ساز نزدیک کند، اظهار داشت: نگاه ما در این 8 
راهبرد این است که آگاهی و مطالبه گری مردم بالا 

برود، پس تا وقتی آگاهی مردم و مطالبه گری آنها 
بالا نرود، نمی توان به افزایش کیفیت ساخت و ساز 
امیدوار بود. وی تصریح کرد: فساد زیادی در نظام 
مهندسی است که اجازه نمی دهد خیلی از موارد 
مقررات ملی س��اختمان بخوبی اجرا شود. ادیبی 
خاطرنش��ان کرد: عمر مفید ساختمان در کشور 
20 س��ال اس��ت، در حالی که از لحاظ استاندارد 
جهانی باید این عدد 80 تا 100 سال باشد. ادیبی 
ب��ا انتقاد از ادغام وزارت مس��کن ب��ا وزارت راه و 
ترابری، گفت: ادغام وزارت مس��کن با وزارت راه و 
ترابری یک حرکت غلط بود و متأسفانه این ادغام 
باعث شد تمرکز از روی بخش مسکن از بین برود. 
ادیبی در پاس��خ به این سؤال که عملکرد وزارت 
راه وشهرس��ازی در 4 سال گذشته برای بالا بردن 
کیفیت ساخت وس��از را چطور ارزیابی می کنید، 
گفت: وزارت راه وشهرسازی در بالا بردن کیفیت 

ساخت وساز موفق نبوده است.

عض��و ات��اق بازرگان��ی ای��ران 
گفت: اقتصاد نابس��امان و رکود 
همچنان در کش��ور محس��وس است، همچنین 
کش��ور افزایش قیمت ارز و دلار را نیز در ماه های 
گذشته تجربه کرد که این نابسامانی های اقتصادی 
و افزایش قیمت ارز و دلار فشار روی تولید کننده 
و بخش خصوصی محس��وب می شود. به گزارش 
»نود اقتصادی« فاطمه دانش��ور درباره ش��رایط 
اقتصادی کش��ور اظهار کرد: وقت��ی روی بخش 
خصوصی فش��ار باشد، قاعدتا بخش خصوصی با 
تعدیل نی��رو مواجه خواهد بود. به عبارتی بخش 
خصوصی با توجه به ش��رایط اقتصادی نمی تواند 
اس��تخدام و جذب نیرو داش��ته باش��د. به عنوان 
نماینده بخ��ش خصوصی که از نزدیک ش��اهد 
وضعیت تولیدکننده و بخش خصوصی هس��تم، 
باید بگویم تولیدکننده و ش��رکت های خصوصی 
همگی از رک��ود رنج می برند، هن��وز رونق مورد 

انتظار در بخش خصوصی ایجاده نشده تا به دنبال 
آن جذب نیروی انس��انی و اشتغالزایی رخ دهد. 
عضو اتاق بازرگانی با اشاره به آمار رشد اقتصادی 
7 درصدی فصل به��ار عنوان کرد: بنابراین بعید 
به نظر می رسد آمار ارائه شده چندان قابل اتکا باشد. 
به طورکلی در حوزه اقتصادی شاهد تحول خاصی 
نبودی��م. حتی این باور در بخش خصوصی وجود 
دارد ک��ه اقتصاد ایران در دوره دوم ممکن اس��ت 
نسبت به دور اول افت داشته باشد و شرایط برای 
بخش خصوصی سخت تر شود. به عبارتی بخش 
خصوص��ی و فعالان اقتص��ادی در دولت یازدهم 
یک افق امیدوارکننده ای برای خود ترسیم کرده 
بودند اما اکنون این افق امیدوار کننده را نمی بینند. 
دانشور افزود: بویژه فشار وزارتخانه های اقتصادی 
دول��ت از جمله وزارت اقتص��اد و دارایی در کنار 
س��ازمان تامین اجتماعی روی بخش خصوصی 

افزایش داشته است.

آمارخانه

اظهاراتسمتنام

اگرچه بعد از برجام ارتباطات بانکی تا حدودی برقرار است ولی روند تبادلات بانکی راحت و روان نیست.رئیس کنفدراسیون صادرات ایرانمحمد لاهوتی

بانک  های اروپایی از ترس جریمه های سنگین اروپا پس از برجام هم با ایران کار نمی کنند.مدیر اجرایی بانک پاسارگادمصطفی بهشتی

همه تحریم های بانکی علیه ایران لغو شده است.مدیرکل سیاسی و بین الملل وزارت امور خارجهحمید بعیدی نژاد

پس از برجام با 240 بانک خارجی کار می کنیم اما این نقطه مطلوب نیست.مدیرکل بانک مرکزیولی الله سیف

هیچ کشوری تاکنون نتوانسته است برای ایران ال سی باز کند تا از طریق آن بتوانیم نقل و انتقالات مالی داشته باشیم.سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتیسیدحمید حسینی

هنوز بانک های دنیا می ترسند با ایران کار کنند، چون آمریکا آنها را سرزنش می کند.رئیس اتاق بازرگانی ایران و چیناسدالله عسگراولادی

در حال حاضر بانک های کوچک اروپایی موافقت کرده اند با ما کار کنند.رئیس بانک خصوصی خاورمیانهپرویز عقیلی

روابط بانکی ایران پس از برجام در حد صفر است.عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهرانمجیدرضا حریری

شرایط کار کردن بانک های ایرانی با بانک های بزرگ و تراز اول دنیا فراهم نشده است.عضو شورای پول و اعتباربهمن عبداللهی
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علی لاریجانی، رئیس مجلس ش��ورای اسلامی 
ضمن قدردانی از ورود رهبری به موضوع موسسات 
غیرمجاز مالی، گفت: در جلس��ه سران قوا بحث و 
مقرر ش��د س��ازوکاری را برای پیگیری مش��کلات 
موسس��ات غیرمجاز مالی تعیین کنی��م تا بتوانیم 
اموال سپرده گذاران را که تعدادشان هم فراوان است 
تا حدی ک��ه می توانیم بپردازیم و بعد به متخلفان 
رسیدگی کنیم.  وی تصریح کرد: برای این موضوع 
نی��از به بهره مندی از حمای��ت مقام معظم رهبری 

داشتیم که خدمت ایش��ان گفته شد و از معظم له 
تشکر می کنم که برای کمک به حل این مساله ما 
را یاری کردند. رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید 
ک��رد: بانک مرکزی را موظف کردیم به هیچ عنوان 
اجازه حضور و فعالیت موسس��ات غیرمجاز مالی را 

ندهد.  وی افزود: این در حالی است که در مجموعه 
اقتصاد کش��ور این میزان سود کشش ندارد و اینها 
بی مبالاتی کردند و برخی افراد هم دستگیر شدند 
اما یک مساله وجود داشت و آن اینکه با میلیون ها 
نفر افراد سپرده گذار مواجه بودیم که از ارقام 5 تا 10 

میلیون تومان و حتی رقم های بالاتر سپرده گذاری 
کرده بودند.  لاریجانی افزود: مس��اله دیگر مجازات 
افراد متخلف و قصور برخی دس��تگاه ها بود که باید 
ای��ن دو موضوع را از ه��م جدا می کردیم، چون اگر 
به ش��کل متعارف می خواست بررسی شود اشکالی 
در موسساتی وجود داشت که باید شکایت می شد 
و به دس��تگاه قضایی می رفت و چون رسیدگی به 
پرونده های حقوقی چند س��ال طول می کش��ید، 

بنابراین بسیاری از مردم باید معطل می شدند. 

علی لاریجانی: از مقام معظم رهبری برای ورود به 
موضوع مؤسسات مالی تشکر می کنم


